
 

1 
 

 

 

 

 

 بحث تقدمت به                    

 

 

 ً 1035                هـ                                         3416

 



 

2 
 

 ٍيخص اىجحث

حْبوه اىبحث اىحبىٍ اىسَبث اىدَبىُت ىيشنو فٍ اىدذاسَبث اىَظشَت اىقذََت , فٍ ٍحبوىت ىَؼشفت أهَُت 
ث اىَشئُت اىشنو فٍ اىشسىً اىدذاسَت , واىخٍ حهخٌ ببْبء فنشة ػقيُت حخنفو بخفسُش اىبُْت اىنبٍْت وساء اىخَظهشا

 ىدذاسٌ .اىسطحُت ىبْبئُت اىْض ا

ضٌ الأوه ٍْهب , ٍشنيت اىبحث وأهَُخه واىحبخت إىُه, ومبُ اىخسبؤه اىزٌ َؼذ  حضَِ اىبحث أسبؼت فظىه و 

ٍشنيت ىيبحث : هو مبّج هْبك ٍلاٍح ٍحذدة ىزىل الأسيىة , وٍب هٍ حيل اىَلاٍح أو اىسَبث اىدَبىُت , وهو 

 ىقذٌَ ؟ىدذاسٌ اىَظشٌ اُت واىفنشَت واىدَبىُت فٍ اىشسٌ اأغْج اىشنو بىطفه بُْت ىيَحَىلاث اىفيسف

سَبث اىدَبىُت ىيشنو فٍ اىدذاسَبث اىَظشَت و الأوه هذف اىبحث اىزٌ َخديً بخؼشف اىحْبوه اىفظو   

 اىقذََت ٍفبهَُُبً وبْبئُبً فضلا ػِ حذود اىبحث وححذَذ اىَظطيحبث.

قب أٍب اىفظو اىثبٍّ فقذ حْبوه ثلاثت ٍببحث ضٌ اىَبحث الأوه دساست ٍفهىً اىشنو ووظبئفه اىدَبىُت وف

ىخْظُش وآساء اىفلاسفت, بَُْب ضٌ اىَبحث اىثبٍّ دساست اىفِ فٍ ػظش اىذوىت اىحذَثت فٍ ٍظش, وخبء اىَبحث 

 اىثبىث ىُىضح ٍبهُت اىشنو فٍ اىفِ اىَظشٌ اىقذٌَ )اىدذاسَبث(.

ٍِ هزا دخَغ اىبحث , فقذ حظيج اىببحثت أٍب اىفظو اىثبىث فخضَِ إخشاءاث اىبحث وّظشاً لاحسبع ٍ

رج ىؼُْت ( َّب5فخحذد بـ )ػشىائُت ٍْخظَت ػُْت اىبحث بظىسة  جبّخخ( ػَلا فقط وقذ ا32ُغ ػيً )َاىَدخ

 فٍ ححيُو َّبرج اىؼُْت ػيً اىَْهح اىىطفٍ وبأسيىة ححيُو اىَحخىي. اىبحث واػخَذث اىببحثت

, وٍِ ابشص أٍب اىفظو اىشابغ فقذ خبء بْخبئح اىبحث والاسخْخبخبث , فضلا ػِ اىخىطُبث واىَقخشحبث 

 -:ْخبئح اىخٍ حىطيج إىُهب اىببحثتاى

ىدذاسٌ اىَظشٌ ىه بُْخبُ : بُْت سطحُت ىىطف اىشنو اىَببشش , وبُْت ػَُقت حشخغو ػيً إُ اىفِ ا -1

اىخبطت به ٍِ خلاه ّظٌ اىؼلاقبث اىخٍ حنىُ اىْض  ٍْطقت اىحفش ببىْض واىبحث ػِ اىسَُىىىخُب

 اىبظشٌ ّقشبً أو سسَبً , وػذً اىخقُذ ببىؼلاقبث اىضٍنبُّت ورىل واضح فٍ خَُغ َّبرج ػُْت اىبحث. 

اسخؼبساث  هببؼضت اىَظشَت ٍحَيت بطبقت سٍضَت , إُ اىسَبث اىدَبىُت ىيشنو فٍ اىشسىً اىدذاسَ -2
ْظىص حخْبًٍ ٍِ طبُؼخهب ّحى ٍذىىلاث أخشي فٍ اىْض مَب فٍ بُئُت ٍحَيت بأفنبس فٍ بُْت اى

( وٍْهب اسخؼبساث ٍُخبفُضَقُت حبؼث ٍِ أفنبس اىفْبُ اىَحَيت ببىؼذَذ ٍِ اىَْبرج واىخٍ 4( و)3اىَْبرج )
 إّهب ٍدشد طىس فٍ خُبىه وخبطت حظىَش اِىهت وهزا َخديً فٍ أٌحنىُ بؼُذة ػِ اىىاقغ اىَؼبش 

 .( ٍِ اىؼُْت5و)( 2( و)1اىَْبرج)
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                Abstract 

     The following research has dealt with the aesthetic features of the form in the ancient murals 
Egyptian, trying to find out the value of the form in frescos which are interested in building a 
mental idea provide the interpretation of structure behind the visible surface manifestations to 
construct text parietal. 

   The research has contained four chapters ;the first chapter included the research’s problem and 

its significance and the need for its. Are there any specific features to this style? And what are 

these features or the aesthetic? And if it is enriched the form as it was a structural for 

philosophical , intellectual and aesthetic meanings in the ancient frescos Egyptian ?  

     In addition to that , The first chapter has also dealt with the aim of the research which is 

reflected identifying the aesthetic features of the form in the ancient Egyptian murals conceptual 

and constructing , besides the limit of the research and determine the terms. 

      The second chapter has included three searches, the first one contained the study of the of the 

form concept and its aesthetic functions in according to the endoscopy and philosophical views, 

while the second search contained the study of art in modern state in Egypt, and the third one 

showed what is the form aesthetic in the ancient Egyptian art ( murals ). 

      The third chapter has contained the search procedures and because of the expansion of the 

research community, the two researchers have obtained only ( 50 ) works from this community 

and it has been chosen the research sample in intentional way according to series of reasons and 

set in (5) models for the sample of the research and the two researchers have depended on the 

descriptive approach in analysis the samples and in a way of content analysis.  

      The fourth chapter has contained the results and conclusions, in addition to recommendations 

and proposals , among of these results is; 

      1.The Egyptian murals has two structures ; one is superficial to describe direct form and the 
other is deep, operates a text drilling area and to search an Alsimeology by organizing the 
relationships which form the visible text inscription or drawing, and do not oblige with relations in 
place and time, this is clear in all models of the search sample. 

      2. The aesthetic features of  the form in the ancient murals Egyptian, have symbolic energy, 
some of them environmental metaphors filled with ideas in the structure of the text growing from 
its nature towards other meanings in the text as in examples (3) and (4) and others metaphysical 
metaphors emitted from the artist’s ideas which are filled with many examples  and which are far 
away from the living reality, that is mean, it is just photos in his mind and especially gods and this 
is clear in models (1, 2 and 5 ) from the sample .  
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  الفصل الأول                                                 

 مشكلة البخح 

 اهمية البخح 
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 : هدف البخح
 :  حدود البخح

 

 

 

 

  

 تحديد المصطلخات
 ( :لغةً)السمة   
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-  

-  

 ي)الاطار الهظري(الفصل الثان

 المبحث الاول : مفهوم الشكل ووظائفه الجنالية

Form
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Formimaqe
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Purefoem
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Synthetic 
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 :  مؤشرات الاطار الهظري
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 الفصل الثالث اجراءات البحث
 :  مجتمع البخحأولًا : 

 عينة البخحثانياً : 
بين النماذج  

.
 أداة البخحثالجاً : 

 
  

 

                                                           

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 / صدق الأداةثالجا :

 
رابعاً : ثبات الاداة 

Scoot

 

 (1نموذج عينة )
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 (2نموذج عينة )
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(3نموذج عينة )
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 (4نموذج عينة )
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 (5نموذج عينة )
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 الفصل الرابع
 ائجالنت

 هي :وبعد ان استخرجت النسبة المئوية لكل فقرة الى مجموعة من النتائج  ت الباحجةانتو 
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 : انتوت الباحجة الى الاستنتاجات الآتية   الاستنتاجات
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 : التوصيات
  

 

 

 

 

 

 

 :  لمقترحاتا
 

  

  

  

  

 

 قائنة المصادر

  

  

 

 

 .3987, ررجَخ ٍخزبر اىسىيفي, هيئخ الآثبر اىَصريخ, فِ اىرسٌ عْذ قذٍبء اىَصرييِثيل, وىيٌ هـ:  
 .3953, ررجَخ: أحَذ قذري, ٍطجعخ هيئخ الآثبر اىَصريخ, اىقبهرح, اىذيبّخ اىَصريخ اىقذيَخ: رشرّي, يبروسلاف 
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 .1000, اىعرثي ىيْشر واىزىزيع, اىقبهرح, ٍىسىعخ اىحضبرح اىَصريخ اىقذيَخَير, أديت: س 
   اىذار اىَصريخ  -دراسخ ٍقبرّخ –في ٍصر اىقذيَخ وثلاد ٍبثيِ اىْهريِ –فِ اىْحذ اىشبروّي, صجحي:  

 .3991اىيجْبّيخ, اىقبهرح, 

 

 

 

 

 

 

 .3997, دار اىَعرفخ اىجبٍعيخ, الإسنْذريخ, 3,جـحضبرح ٍصر اىفرعىّيخعجذ اىَْعٌ, عجذ اىحييٌ سيذ:  
 ح, د.د., دار اىَعبرف ثَصر, اىقبهر3, جاىفِ اىَصري اىقذيٌعنبشخ ,ثرود:  

  

 .3980, اىَؤسسخ اىعرثيخ ىيذراسبد واىْشر, ثيرود, ٍبقجو اىفيسفخفراّنفىرد, هـ وآخروُ:  

  

  

 

 

 

 

 

 

  

 .3976, دار اىَعبرف ثَصر, اىقبهرح , اىعصىر اىقذيَخربريخ اىفِ في اىَصري, مَبه :  
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ررجَخ ٍحَذ اىعسة, ٍنزجخ  –أفق الأثذيخ, اىعبىٌ الآخر ىذي قذٍبء اىَصرييِ –وادي اىَيىك غ, اريل: هىرّ 
 .1001, اىقبهرح, 1ٍذثىىي, ط
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 (اسزَبرح رحييو ٍحزىي ثصىررهب اىْهبئيخ1ٍيحق )

اىسَبث 
اىدَبىُت 
 ىيشنو 

 
 اىفقشاث

اىْسبت  اىبذائو     
 ّبدسا احُبّب غبىبب اىَئىَت

 
 
 
 

 ٍفبهَُُب
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 بْبئُب
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 اشنبه اىجحث

 

                        (اىَيل اخْبحىُ وسط اسشحه وهى َحخضِ بْبحه وَقبيه1ِشنو )   
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